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رئیس مرکز ملی فرش ایران:

600 هزار قالیباف بیمه نیستند

رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی:

دولت در نوسانات ارز 
نقش مستقیم دارد

قیمت بازارنوع سکه
1/138/000سکه تمام طرح جدید
1/120/000سکه تمام طرح قدیم

593/000نیم سکه
307/000ربع سکه

194/000گرمی
112/543هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3898دلار
4244یورو
4915پوند

1150لیر ترکیه
1072درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

یک تولیدکننده:

سالانه 35 میلیون جفت کفش 
وارد کشور می شود

مدیرکل نظارت بر محصولات بهداشتی و دارویی سازمان حمایت:

مردم مراقب تبلیغات اغواگر 
از محصولات سلامت محور باشند

رئیس سازمان بورس:

اختلاف بانک ها با بانک مرکزی 
مانع بازگشایی نمادشان در بورس است

مدیرکل نظارت بر محصولات بهداشتی و دارویی سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان با اشــاره به تبلیغات اغواکننده 
محصولات سلامت محور از رسانه ها تصریح کرد: مردم مراقب 
این تبلیغات باشــند، چرا که برخی از این ادعاها مورد تأیید 

سازمان غذا و دارو نیست.
اسماعیل مهدی پور در گفت وگو با فارس با اشاره به تبلیغات برخی 
از محصولات سلامت محور در فضای مجازی و رسانه ملی بدون ذکر نام 
تجاری و مشخصات بنگاه اقتصادی اظهار داشت: این تبلیغات صرفا با 
اعلام سامانه پیامکی برای خرید کالا به صورت گسترده تبلیغ می شود.
مدیــرکل نظارت بر محصولات بهداشــتی و دارویی و تجهیزات 
پزشکی سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان همچنین 
در مورد طرح ادعاهایی در مورد خواص و ویژگی های محصولات مذکور 
افزود: این ادعاها براســاس قوانین موجود باید به تأیید دستگاه های 
متولی برسد که متأسفانه برخی از این ادعاها مورد تأیید سازمان غذا 

و دارو نیست و مصرف کنندگان از این ناحیه متضرر می شوند.
مهدی پور ادامه داد: رســانه های مکتوب، شنیداری و دیداری به 
ویژه رســانه ملی باید در راستای جلوگیری از انحراف اذهان عمومی 
به واسطه سوءاستفاده برخی از بنگاه های اقتصادی در تضییع حقوق 
مصرف کنندگان و مخاطره سلامت آنها و همچنین ممانعت از سلب 
اعتماد مردم به ویژه در استفاده از تولیدات داخلی، ابتدا از دارا بودن 
مجوزها و تاییدیه های لازم در مورد ویژگی های کالاها اطمینان حاصل 
نموده و سپس نسبت به اقدامات رسانه ای و تبلیغی در چارچوب قوانین 

جاری کشور اقدام کنند.
وی به شهروندان توصیه کرد که مراقب تبلیغات اغواکننده بویژه در 
مورد محصولات سلامت محور و اینکه هرگونه تبلیغ کالا بدون معرفی 
نام بنگاه اقتصادی و برند مربوط، ظن عدم وجود کیفیت مطلوب کالا 

را متصور خواهد ساخت، باشند.
مدیــرکل نظارت بر محصولات بهداشــتی و دارویی و تجهیزات 
پزشــکی سازمان حمایت افزود: با توجه به ماده )7( قانون حمایت از 
حقوق مصرف کنندگان مصوب 1388/7/15 مجلس شورای اسلامی 
و دیگر قوانین و مقررات مرتبط با هرگونه تخلف و تبلیغ خلاف واقع 

که موجب فریب اذهان عمومی شود، برخورد خواهد شد.

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی:

هزینه ها چند برابر دستمزد کارگران است
یک مقام مسئول کارگری گفت: وقتی بسته مزد سال 96 را می بندیم 
باید توجه داشته باشیم که برای معیشت 40 میلیون نفر تصمیم می گیریم.

فتح اله بیات در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: سال گذشته رقم هزینه سبد 
خانوار کارگری دو میلیون و 800 هزار تومان بود که امسال بنا به اعلام مرکز آمار 
بیش از سه میلیون تومان شده است بنابراین درتعیین دستمزد و حداقل های آن 

باید ببینیم کارفرمایان چه اراده ای در این زمینه دارند.
وی ادامه داد: اگر کارفرمایان اراده مساعدت و همکاری داشته باشند می توانند 
به توافق برســند در غیر این صورت با هر دلیل و مدرکی که نمایندگان کارگری 

پای میز مذاکره بیایند باز هم کارفرمایان منطق خود را پیش می برند.
به اعتقاد بیات منطق کارفرمایان در جلسات مزد تنها روی مشکلات اقتصادی 
و ضعف بنگاه تولیدی و عدم فروششان می چرخد در حالی که این رفتارفرار از زیر 

بار مسئولیت است و جامعه کارگری آن را پس می زند.
به گفته رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی، شورای عالی کار باید به 
این مسئله توجه کند که هزینه ماهانه یک خانوار کارگری سه میلیون تومان شده 

در حالی که حداقل دستمزد روی 800 هزار تومان مانده است.
بیات با اشــاره به تشکیل نخستین جلسه کارگروه تخصصی مزد اظهار کرد: 
این کمیته با هدف بررسی و تجزیه و تحلیل منطقی ابعاد دستمزد تشکیل شده 
است بنابراین باید فاصله ای که میان حداقل دستمزد و نرخ تورم هست به دقت 
بررسی کند و در جریان مذاکرات مزد طبق ضوابط قانون کار تبصره دو ماده 41 

را نادیده نگیرد.
این مقام مسئول کارگری تاکید کرد: اعضای شورای عالی کار که در جلسات 
کارگروه شرکت دارند در نظر داشته باشند که نشست دور میز مذاکره برای بالا 
بردن 12 درصد و 14 درصد حقوق ارزش گفت وگو ندارد و بهتر اســت ماه ها و 
هفته ها وقت خود و کارگران را نگیرند چون کارگری که نتواند امرار معاش کند 
سلامت جسمی او به خطر می افتد و آن زمان با جامعه ای بیمار و بی روح مواجه 
خواهیم بود که دولت باید هزینه های بهداشــت و درمان و سلامتش را بپردازد. 
وقتی تصمیم می گیریم برای معیشت 40 میلیون کارگر تعیین تکلیف کرده ایم.

بیــات در پایان گفت:  دولت کمک کند فاصله بیــن حداقل مزد و تورم کم 
شود تا کارگران به تورم روز نزدیک شوند و قادر به تامین خانواده هایشان باشند.

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: این سازمان 
خواستار اطلاعات قطعی و پایانی از بانک هاست و نماد بانک ها 
در صورتی در بورس بازگشــایی می شود که اختلاف  میان 

بانک ها و بانک مرکزی پابرجا نباشد.
شاپور محمدی در گفت و گو با تسنیم با اشاره به اختلاف بانک ها 
و بانک مرکزی بر سر نحوه محاسبه سودهایی که شرکتهای بانکی از 
دولت طلب دارند، گفت: بر این اساس بانک مرکزی برخی از اقلام را 
قبول ندارد و در مقابل بانکها معتقدند برخی از حقوق و موارد باید 

برای آنها 0پایدار باشد.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار افزود: به همین خاطر هر چه 
قدر بتوانیم این ابهامات را برطرف کنیم می توان به بازگشــت نماد 
بانکی ها به بورس امیدوار بود و ما نیز در ســازمان بورس به عنوان 
نهاد ناظر اگر به این جمع بندی برسیم که این ابهامات رفع شده اند 

حتما با بازگشایی نماد بانکی در بورس اقدام می کنیم.
وی همچنین در خصوص برگزاری مجامع بانکها با وجود اختلاف 
با بانک مرکزی، اذعان داشــت: مجامع این شرکتها در شرایطی در 
حال برگزاری است که در نهایت باید دید در صورتهای مالی بانکها، 
تا چه اندازه خواسته مورد اشاره در نامه بانک مرکزی لحاظ خواهد 

شد و چقدر اختلاف نظر میان بانکها و بانک مرکزی وجود دارد.
محمدی اضافه کرد: ســازمان بورس خواستار اطلاعات قطعی 
و پایانی از بانکهاســت و حرف ما این اســت که اگر اطلاعاتی داده 
می شــود باید این اطلاعات قطعیت داشته باشــد و نماد بانکها در 
صورتی در بورس بازگشایی می شود که اختلاف  میان بانکها و بانک 

مرکزی پابرجا نباشد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص جلســه هفته 
گذشته سازمان بورس با مدیران عامل بانکها، در مورد تاثیر بازگشایی 
بانکها بر شــاخص گفت: ما به تحلیل سهامداران احترام می گذاریم 
و در بازار سرمایه نیز هر سرمایه گذاری با تشخیص خود دادوستد 
می کند. با این وجود حداکثر تلاش خود را در راســتای حفاظت از 

حقوق سهامداران انجام می دهیم.
گفتنی است، ماه هاست نمادهای بانکی از سوی سازمان بورس 
مسدود شده است و بانک ها و بانک مرکزی نیز هر یک روی حرف خود 
پافشاری می کنند و انگشت اتهام را به سمت یکدیگر نشانه می روند.

در همیــن رابطه مدیرکل نظارت بر بانک های بانک مرکزی در 
برنامــه گفتگوی ویژه خبری تلویزیون، گفــت: بانک مرکزی فقط 
وظایف قانونی خود را انجام داده و در بســته شدن نماد بانک ها در 

بورس مقصر نبوده است.
عبــاس کمره ای با تاکید بر اینکه اقدامات بانک مرکزی موجب 
بســته شدن نمادهای بانکی نشده است، افزود: در سه سال گذشته 
بحث شفافیت را در راستای قانون برنامه پنجم توسعه و قانون پولی 
و بانک مطرح و صورت های مالی جدید را هم از بهمن پارســال به 
بانک ها ابلاغ کردیم و هماهنگی های لازم هم شده بنابراین مشخص 

بود مبنای گزارش دهی بانک ها به چه صورت است.
حسین زمانی کارشناس بورس هم با حضور در این برنامه با بیان 
اینکه حدود 15 میلیارد تومان از پول های بلوکه شــده در نمادها، 
بانکی است، گفت: حدود 80 نماد در بورس متوقف است که از این 

تعداد 71 نماد، بورس و بقیه فرابورس هستند.
وی ادامــه داد: حدود 15 نماد بانکــی به صورت کامل متوقف 

شده است.
زمانی افزود: طبق قانون ســازمان بورس، نمادها حداکثر باید 3 
روز بسته باشد اما اکنون برخی از نمادها بیش از یکسال بسته است.

شــایان ذکر است در این میان بسیاری از مردم که سرمایه های 
خــود را به بورس آورده اند در پی مســدود شــدن نمادهای برخی 
شــرکت ها، قادر به انجام معامله حتی با زیان هم نیستند! و به این 

ترتیب ماه هاست به سرمایه خود دسترسی ندارند.

رئیس کمیســیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه 
دولت در نوسانات ارز نقش مســتقیم دارد، گفت: وقتی دولت تصمیم 
می گیرد نرخ ارز را بالا ببرد احتمالاً به این دلیل است که بتواند کسری 

بودجه خود را تأمین کند.
ســید رضی حاجی آقا میری در گفت وگو با ایســنا، اظهار داشت: دولت در 
نوسانات ارز نقش مستقیم دارد؛ یعنی اگر نرخ ارز پایین یا بالا می رود به تصمیم 

و سیاست های دولت برمی گردد.
وی افــزود: وقتی دولت اجازه می دهد نرخ ارز افزایش پیدا کند به این معنی 
است که دولت تمایل به افزایش نرخ دارد، باید توجه داشته باشیم که نرخ واقعی 
ارز نرخی نیست که دولت آن را تعیین می کند، مطمئناً اگر نرخ ارز آزاد گذاشته 

شود بالاتر خواهد رفت.
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: دخالت دولت در کنترل 
نرخ ارز، به لحاظ اقتصادی امری باطل و به ضرر منافع اقتصادی است. اینکه دولت 
توان خود را در کنترل نرخ ارز در جهتی قرار دهد که این کنترل با آرامش و به 
گونه ای که ایجاد بحران نکند انجام شود می تواند به نوعی قابل توجیه باشد، اما 
اینکه دولت اصرار داشــته باشد که نرخ ارز را بر روی یک نرخ غیر طبیعی و غیر 
واقعی نگه دارد باعث می شود که همان اتفاقی که چند سال پیش در دولت دهم 
برای نرخ ارز رخ داد بار دیگر اتفاق بیفتد که در این صورت صدمات جبران ناپذیری 

به ثبات اقتصادی وارد می شود.
به گفته آقامیری، وقتی دولت تصمیم می گیرد نرخ ارز را بالاتر ببرد احتمالاً 

به این دلیل است که بتواند کسری بودجه خود را تأمین کند.
رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی ایران عنوان کرد: از سوی دیگر 
نرخ دلار نســبت به سایر ارزها در بازارهای جهانی افزایش پیدا کرده است و اگر 
بازار داخلی ما هم تابع بازار خارجی باشــد طبیعتاً باید این نرخ ارز افزایش پیدا 
می کرد اما اینکه گفته می شود نرخ دلار پایین آورده می شود به معنی دخالت در 

مسیر طبیعی نرخ ارز است.
آقامیــری همچنین درباره وضعیت آینده نرخ ارز گفت که در شــرایطی که 
دولت نرخ ارز را در جهت کاهش یا افزایش کنترل می کند، نمی توان پیش بینی 

درستی از آینده نرخ ارز داشت.
وی دربــاره تأثیر افزایش نرخ ارز بر صادرات اظهار داشــت: افزایش نرخ ارز 
به شــرط آنکه سیرقابل پیش بینی داشــته باشد می توان از آن در جهت افزایش 
صادرات بهره برد اما در شرایطی که نمی توان آینده ارز را پیش بینی کرد فعالیت 
صادرکنندگان محدود به معاملات نقدی می شود و این به معنی محدودکردن کار 

تجاری و صادرات و ضربه زدن به بازار صادرات است.
رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی ایران اضافه کرد: اگر صادرات 
غیر نفتی ما امکان رشد پیدا نکند و تابع متغیرهای بسیار پیچیده شود آن وقت 
است که به تولید ناخالص داخلی و رشد اقتصادی که در نظر داریم نخواهیم رسید.
گفتنی است، طی ســه ماهه اخیر خصوصاً دو هفته گذشته نرخ ارز به طرز 
محسوسی افزایش یافته و به آستانه چهار هزار تومان هم رسید. شکستن رکورد 
گران ترین رقم نرخ ارز باعث شد ارزش پول ملی به کمترین میزان خود در طول 

تاریخ برسد.
با این حال عده ای از کارشناســان این نوسانات را از سوی خود دولت و برای 
جبران کسری بودجه سال آینده دانستند، شائبه ای که با توجه به همزمانی ارسال 

لایحه بودجه به مجلس و گران شدن نرخ ارز قابل تأمل به نظر می رسد.

کیف  تولید کننــده  یک 
و کفش با اشــاره بــه اینکه 
نیاز  کفش  جفت  200میلیون 
کشور است، گفت: 170 میلیون 
جفت کفش در کشــور تولید 
می شود و بین 30 تا 35 میلیون 

جفت آن وارد می شود.
رئیس هیئت مدیره یک شرکت 

بــزرگ تولید کفش، با اشــاره به 
اینکه یکی از معضلات تولید این 
بخش تعرفه  گمرکی است، افزود: 
با کاهــش تعرفه واردات کفش از 
75 درصــد در ســال 94 به 55 
درصد در سال جاری کالای وارداتی 
نسبت به کالای تولید داخل ارزانتر 
تمام می شود و تولیدکننده داخلی 

متضرر می شود.
محمد عــرب، در گفت وگو با 
فارس با انتقاد از هزینه های سربار 
این بخش تولیدی اضافه کرد: این 
موضوع تولید را کاهش و قاچاق را 

افزایش می دهد.
وی گفــت: وضــع قوانینی از 
جمله اخذ مالیات بر ارزش افزوده 

در بخش تولید هزینه ها را افزایش 
و قدرت رقابت را کم می کند.

وی با بیان اینکه برای تأمین 
نیاز داخلی سالانه به حدود 200 
میلیون جفت کفش نیاز است، بیان 
داشت: حدود 170 میلیون جفت 
کفش در کشــور تولید می شود و 
بیــن 30 تا 35 میلیون جفت آن 

وارد می شود.
عرب با اشاره به واردات قاچاق 
کفش به عنوان معضل دیگر این 
بخش تولیدی گفــت: عمده نیاز 
وارداتی کشور به خصوص در بخش 
کفش های کتانی از طریق قاچاق 

تأمین می شود.
وی بــا بیان اینکــه صادرات 

کیف و کفش به عراق سالانه 400 
میلیون دلار بــرای ترکیه درآمد 
دارد، گفت: این درحالی است که 
در مجموع کشور ما از این بخش 
120 میلیــون دلار درآمد دارد و 
به عبارتی حتــی در صادرات به 
بازارهــای منطقه از جمله عراق و 

ترکیه هم خوب عمل نکرده ایم.

بانک  اعتبــارات  مدیرکل 
مرکزی گفت: امیدواریم تا پایان 
ســال یک میلیون و 200 هزار 
نفر را تحت پوشش قرار دهیم، 
این در حالی است که هم اکنون 

هزار نفر در صف هستند.  642
به گــزارش مهــر، میرمحمد 
صادقی در نشســت خبری دیروز 
خود با خبرنگاران در مورد آخرین 
وضعیت تســهیلات دهی بانک ها 
اظهار داشــت: بانک مرکزی خود 
را ملــزم به ارائــه عملکرد بخش 
اعتباری می داند چرا که تصمیمات 
دولت در بخش اعتباری، به منصه 

ظهور می رسد.
وی افزود: در بخش قرض الحسنه 
ازدواج پس از ابلاغ قانون بودجه 95 
کــه بانک ها را مکلف بــه ارائه وام 
قرض الحســنه ازدواج کــرده بود، 
پرداخت  وام ها آغاز شــد که بر این 
اســاس مقرر شد تمامی متقاضیان 
قبل و بعد از ابلاغ بودجه، مشمول 

پرداخت وام شوند.
مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی 
تصریح کرد: به بانک ها ابلاغ شــد 
تا همه افراد متقاضی را مشــمول 
پرداخــت وام ده میلیونی کنند که 
بر این اســاس از ابتدای سال 94 تا 

شانزده آذر سال قبل 580 هزار فقره 
وام ازدواج به میزان دو هزار و 450 
میلیارد تومان پرداخت شد؛ امسال 
نیز 590 هزار نفــر مبلغ 5 هزار و 

400 میلیارد تومان وام گرفتند.
ادامه داد: در  میرمحمد صادقی 
ســال جاری به 90 هــزار نفر در 
مرداد ماه، 110 هزار نفر در شهریور، 
90هــزار نفر در مهر ماه و 86 هزار 
نفر در آبان ماه تسهیلات ده میلیون 

تومانی پرداخت شده است.
بــه گفته وی، هفــده هزار نفر 
ایثارگر از تسهیلات بیست میلیون 
تومانی دریافت کرده اند که رشد دو 

تا سه برابری داشته است.
این مقام مســئول بیان کرد: از 
تاکنون  ســامانه  راه اندازی  ابتدای 
8 میلیون و 200 هزار نفر تسهیلات 
ازدواج گرفته انــد و در حالی که در 
ســال 93 تعــداد بانک ها فقط 12 
بانک بود، اکنون همه بانک ها وارد 

سامانه شده اند.
میرمحمد صادقی گفت: شکواییه 
بــه بانک مرکزی این بود که برخی 
بانک ها سامانه را محدود کرده اند؛ 
دلیــل آن نیز آن اســت که حجم 
ثبت نام یک بانک افزایش می یابد که 
بانک مرکزی به طور موقت بانک را 

مسدود می کند تا متقاضیان به سایر 
بانک ها مراجعه کنند.

وی ادامه داد: امیدواریم تا پایان 
ســال یک تا یک میلیــون و 200 
هزار نفر را تحت پوشش قرار دهیم؛ 
این در حالی اســت که هم  اکنون 
هزار نفر در صف هســتند که   642
از این رقم 344 هــزار نفر مراحل 

تکمیل پرونده را سپری می کنند.
میرمحمــد صادقــی در مورد 
بازار بین  بانکی نیز گفت: امسال با 
توجه به تکالیفی که بانک مرکزی و 
سیستم بانکی داشتند، بانک ها مبالغ 
عمده ای را بــرای برخی پروژه ها از 

جمله خرید گندم و بیمه ســلامت 
پرداخــت کردند و با اقدامات بانک 
مرکزی توانستیم نرخ میانگین بازار 
را کنترل کنیم و این نرخ اکنون به 
18/9 درصد رسیده است. البته در 
بازار نــرخ 17 درصد، 18 درصد و 
حتی 20 و 24 درصد هم داشــتیم 
ولــی اکنون نرخ میانگین بهره بین 
بانکی حدود 19 درصد است. اکنون 
98 درصد معاملات بین بانکی یک 

شبه است.
این مقام مسئول بانکی همچنین 
تاکید کرد که نرخ ســود بانکی تا 

پایان سال کاهش نخواهد یافت.

مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی:

642 هزار نفر در صف وام 10 میلیونی ازدواج قرار دارند

علی رغــم وعده هــای 
حالا  یازدهم  دولت  آغازین 
مدیرکل راه و شهرســازی 
استان تهران می گوید ساخت 
مهر سال  واحدهای مسکن 
آینده هم به اتمام نمی رسد.

نادر محمدزاده در گفت وگو 
با فارس، در پاسخ به این سؤال 
که آیــا پیگیر افزایش ســقف 
تســهیلات مسکن مهر از بانک 
مرکزی هســتید، گفت: به هر 
حال افزایش ســقف تسهیلات 
از 30 میلیــون تومــان به 40 
میلیون تومان از ســوی وزارت 
راه و شهرسازی به دولت و بانک 

مرکزی ارائه شــده اســت. این 
اقدام از ســوی ما در حوزه های 
اقتصادی در حال پیگیری است 
اما بپذیرید که مــا نمی توانیم 
زمان دقیق پذیرش این پیشنهاد 
را از ســوی بانک مرکزی اعلام 

کنیم.
به گفته وی افزایش ســقف 
تسهیلات مســکن مهر تبعاتی 
دارد، امــا به هر حــال به نفع 

متقاضیان است.
محمدزاده در پاســخ به این 
ســؤال که آیا بــرای تحویل به 
موقع و هر چه زودتر واحدهای 
مسکن مهر در اســتان تهران 

بــا مدیران جلســاتی که مؤثر 
برگزار می شــود،   واقع شــود، 
گفت: جلســات مستمر در این 
خصوص کــه تحویل واحدهای 

مسکن مهر به موقع انجام شود 
صورت می گیرد، اما به هر حال 
باید اذعان شــود که 90 درصد 
واحدهای مســکن مهر در سال 

96 تحویل و به پایان می رسد.
راه و شهرســازی  مدیرکل 
اســتان تهران با بیان اینکه به 
پایان رسیدن واحدهای مسکن 
مهر مســتلزم این است که این 
واحدها مشکل حقوقی نداشته 
باشد، ادامه داد: تمام واحدهای 
مسکن مهر شهر پردیس سال 
96 به اتمام نمی رســد، چرا که 
این شهر دارای مسائل متعددی 
است و مراحل آماده سازی در این 

شهر پرهزینه است.
محمــدزاده ادامه داد: یکی 
از عوامــل به اتمام نرســیدن 
واحدهای مســکن مهر شــهر 

پردیــس دیر اجرا شــدن این 
پروژه ها نیز هســت، اما به هر 
حال سایر مسائل مثل پرهزینه 
بودن مراحل آماده سازی و برخی 
مشکلات دیگر باعث خواهد شد 
تا ســال 96 هم منتظر به اتمام 
مهر  مسکن  واحدهای  رسیدن 

شهر پردیس نمانیم.
گفتنی است عباس آخوندی 
وزیــر راه و شهرســازی دولت 
حسن روحانی طی 3 سال اخیر 
هجمه ها را به مسکن مهر انجام 
داده و از الفاظی نظیر »مزخرف، 
خانمان برانداز، شلخته« و بر ضد 

مسکن مهر استفاده کرد.

رئیس اتحادیه باغداران استان 
مازندران معتقد اســت بیمه در 
کارایی  اصلا  کشــاورزی  بخش 

ندارد.
 محمدرضا شعبانی در پاسخ به این 
پرسش که چرا از حدود 80 هزارهکتار 
باغ در معرض تهدید سرمازدگی تنها 
بین 6 تــا 7 هزارهکتارآن بیمه بوده  
بگوییم که  است؟ گفت:ما می توانیم 
باغداران مــان اصلا بیمه ندارند و این 
7 هزارهکتار نیز رقم درستی نیست.

وی با اشاره به اینکه بیمه از بین 
رفتن درختان و میوه ها در هرهکتار، 
7 میلیون تومان اســت که همه این 

مبلغ نیز پرداخت نمی شــود، اضافه 
کرد: باغداران اگــر  فقط چوب های 
موجود در این مســاحت را بفروشند، 
10 میلیون تومان نصیب شان می شود.

رئیس اتحادیه باغداران اســتان 
مازندران با بیان اینکه بیمه در بخش 
کشاورزی اصلا کارایی ندارد و عده ای 
از آن سوءاستفاده می کنند، ادامه داد: 
این بیمه بــه درد باغدار نمی خورد و 

مشکل او را حل نمی کند.
پرداخت  تصریح کرد:   شــعبانی 
غرامت توســط بیمه به کشــاورزان 
بســیار کند، قطره چکانی، وقت گیر و 
زمان بر است و در این میان هیچ عامل 

انگیزشی وجود ندارد که کشاورزان را 
تشویق به بیمه کردن باغات خود کند.

وی اضافه کرد: متاسفانه درحال 
حاضر بیمه نوعــی تجارت برای یک 
عده اســت نه یک ابزار برای حمایت 

از کشاورزان.
در همین زمینه رئیس مجمع ملی 
تشکل های کشاورزی در گفت وگو با 
مهر با اشاره به اینکه در سالیان اخیر 
که دولت با بحران مالی مواجه شده، 
صندوق بیمه نیز مشــکل پیدا کرده 
و نمی تواند خســارت کشــاورزان را 
پرداخت کند، اضافه کرد: در سنوات 
گذشته چنین مشکلی وجود نداشت 

اما در ســال های اخیر که صندوق به 
دلیل مســائل مذکور، قادر به عملی 
کــردن تعهدات خود نبــوده، جوی 
از بی اعتمادی در جامعه کشــاورزان 
نسبت به این صندوق شکل گرفته که 
مختص یک یا دو استان هم نیست؛ 
به عنوان مثال هنوز بخشی از غرامتی 
که قرار بوده بیمه بابت خسارات وارد 
شــده به محصول گندم کشــاورزان 
خوزستانی در دو سال قبل پرداخت 
کند، به حساب آنان واریز نشده است.

اسدی ادامه داد: به همین دلیل 
کشــاورزان نیز باغــات و محصولات 
خــود را بیمه نمی کننــد و معتقدند 

وقتی غرامتی به ما پرداخت نمی شود 
چه دلیلــی دارد اقدام به بیمه کردن 

تولیدات خود کنیم؟
وی افــزود: بنابراین دلیل اصلی 
عدم تمایل کشــاورزان به بیمه؛ عدم 
اجــرای تعهــدات توســط صندوق 
بیمه محصولات کشــاورزی به دلیل 
مشــکلات مالی و همچنین افزایش 

تعرفه های بیمه بوده است.
بــه گفتــه رئیس مجمــع ملی 
تقریبا هرسال  تشکل های کشاورزی 
تعرفه هــای حق بیمــه افزایش پیدا 
می کنــد به نحــوی کــه برخی از 
کشاورزان در تامین مالی هزینه های 

بیمه با مشکل مواجه می شوند.
اسدی تصریح کرد: با وجود تمام 
این مسائل، این تصور که کشاورزان 
نبایــد محصولات خود را بیمه کنند، 
بسیار اشتباه اســت چراکه پرداخت 
غرامت از سوی دولت احتمال دارد دیر 
انجام شود اما بهرحال انجام می شود و 
بهتر از آن است که دست کشاورزان 

به جایی بند نباشد.
گفتنــی اســت بنابــر اظهارات 
مســئولان استان مازندران در حادثه 
سرمازدگی اخیر 9500 میلیارد ریال 
خسارت به کشاورزان مازنی وارد شد 
که تنها یک دهم این باغات بیمه بود.

رئیس اتحادیه باغداران استان مازندران:

پرداخت غرامت بیمه به کشاورزان قطره چکانی و زمان بر است

با گذشــت بیش از 10 ماه از 
اجرایی شــدن برجــام، فعالان 
اقتصادی نسبت به وضعیت رکود 
در بازار داخلی و مشکلات تبادلات 

مالی بین المللی انتقاد کردند.
به گزارش نسیم، بیش از 10 ماه 
از زمانی که رئیس جمهور اعلام کرد 
در همان ســاعات اولیه اجرای برجام 
1000 ال ســی برای نقــل و انتقال 
پول با خارج گشایش یافته و تحریم 
سوئیفت هم لغو شده است، می گذرد. 
اما فعالان اقتصادی از همان روزهای 
اول اجرای برجام اظهارات دولتمردان 
در این زمینه را رد و اعلام کردند که 
تحریم های بانکی همچنان پابرجاست 
و شــرایط با وضعیت قبــل از برجام 

تفاوتی نکرده است.
در حال حاضر نیز فعالان اقتصادی 

همچنان از وضعیت بد اقتصادی کشور 
گله دارند و معتقدند که دولت روحانی 
نتوانســته  فراوان  علیرغم وعده های 
فضــای کســب و کار را بهبود دهد. 
ایــن روزها علاوه بر  تولید کنندگان 
دست و پنجه نرم کردن با مشکلات 
مختلف ناشــی از رکود اقتصادی در 
کشور، از ناحیه عمل نکردن دولت به 
وعده های پسابرجامی خود به خصوص 
در حوزه گشایش های بانکی، به شدت 

گله مند هستند.
در همین رابطه عضو اتاق بازرگانی 
قم اظهار داشت: هیچ تغییری بعد از 
برجام برای ما حاصل نشــده است و 
هنوز هم از طریق صرافی های غیرمجاز 

پول جابجا می کنیم.
هــادی راد افزود: رکود همچنان 
پابرجاست و در کل فروشمان بسیار 

نامناسب است.
رفیعی، عضو اتاق بازرگانی البرز 
هم با اشــاره به رکود بــازار داخلی، 
گفت: وضع بهتر نشده است. 10 ماه 
از برجام گذشته اما کماکان نمی توانیم 

با کشورهای اروپایی کار کنیم.
علاوه بر این، بیتا بیات، عضو اتاق 
بازرگانی کــرج و فعال حوزه حمل و 
نقل به تأکید بر اینکه اوضاع نسبت به 
قبل از برجام تغییر نکرده است، تصریح 
کرد: در افغانستان، تاجیکستان، عراق 
و برخی دیگر از کشــورها نیز موفق 
نشدیم از سیستم بانکی استفاده کنیم.

ســلیمانی، یکی دیگر از فعالان 
اقتصادی کشور نیز خاطرنشان کرد: 
رکود کاملا پابرجاســت و مشکلات 
همچنان وجود دارد و در نقل و انتقال 

پول مشکل داریم.

عضو اتاق ساری اما شرایط موجود 
را بدتــر توصیف می کنــد. اصغری 
قاجاری، عنوان کــرد: نه تنها اوضاع 
بهبــودی حاصل نکــرده و تغییری 
حاصل نشــده بلکه بدتر از قبل هم 
شده است. همه تولیدات مانده است 
و بازار مصرف بسیار بد است و اجناس 

هم به فروش نمی رود.
از ســوی دیگر علیرضــا اقاچه 
دربندی، فعال اقتصادی در بندرعباس، 
اظهار داشت: ما با هند کار می کنیم، 
ســوئیفت انجام می شود اما در عمل 
همچنان مشکلات وجود دارد و اتفاق 
خاصی را شاهد نیســتیم و بنابراین 
همچنان مجبور هســتیم با صراف ها 
که ریسک زیادی هم دارد کار کنیم. 
وی افزود: اوضاع بازار داخلی نه تنها 

بهتر نشده که بدتر هم شده است.

اعضــای اتاق هــای بازرگانی در 
شــهرهای مختلف کشــور از جمله 
کرمان اصفهان، شیراز، رشت و... نیز با 
نظراتی مشابه نسبت به وضعیت رکود 
در بازار داخلی و مشــکلات تبادلات 

مالی بین المللی انتقاد کردند.
گفتنی است وضعیت فوق آنچنان 
آشــکار شــده است که بســیاری از 
مســئولان دولت هم که تا مدت ها بر 
گشــایش های اقتصادی بعد از برجام 
به خصوص گشــایش های بانکی آن 
تاکید داشتند سرانجام ناچار به انتقاد 
از وضع موجود شدند. به عنوان مثال، 
ولی الله سیف، رئیس کل بانک مرکزی 
چند ماه بعد در ســفر آمریکا رسما 
دستاوردهای اقتصادی برجام را برای 
کشور »هیچ« دانست و از کشورهای 
1+5 به خصوص از آمریکایی ها برای 

عدم همکاری با بانکهای ایرانی انتقاد 
کرد.

وضعیت بد مبــادلات بانکی در 
دوران پســابرجام تاثیری زیادی هم 
روی حــوزه تجارت خارجی کشــور 
گذاشــت، به طوری که تراز تجاری 
کشور تنها به لطف کاهش شدید مواد 
اولیه مورد نیاز کارخانه ها و محاسبه 
میعانات گازی در ردیف صادرات غیر 

نفتی مثبت شد.
رکود  می دهد  نشــان  بررسی ها 
اقتصادی که 3/5 سال پیش آغاز شده 
در 10 ماه گذشته به دلیل به نتیجه 
نرسیدن انتظارات پسابرجامی فعالان 
اقتصادی تشــدید شده و هرروز خبر 
تعطیلی یک واحد تولیدی در کشور و 
بیکار شدن هزاران نفر از افراد مختلف 

جامعه منتشر می شود.

بازرگانان: تبادلات بین المللی در پسابرجام بدتر شده است

یک فعــال اقتصاد مقاومتي 
که در عرصه گوهر تراشــی کار 
می کند توانســته طی 4 ســال 
را  توماني اش  میلیون   16 سرمایه 

به 4 میلیارد تومان برساند.
محمد فراهاني که از برگزیدگان 
ســومین همایش ملــي طلایه داران 
اقتصاد مقاومتي اســت با تاســیس 
آموزشــگاه گوهر تراشــي و کارگاه 
تولید سنگ هاي قیمتي در استان قم 
توانسته به موفقیتهای چشمگیری در 

این عرصه دست یابد.
عرصــه  بــه  ورود  دربــاره  وی 
گوهرتراشي و استخراج سنگ هاي با 
ارزش، مي گوید: »مــن به مدت 10 
سال کارشناس سازمان زمین شناسي 
تهران بودم اما سرانجام تصمیم گرفتم 
از شــغل کارمندي استعفا داده و در 
بخش خصوصي فعال شوم. برهمین 

اساس به همراه تعدادي از متخصصان 
اولین شرکت مهندســین مشاور در 
زمین شناسي و معدن را در استان قم 
تأســیس کردیم که هدف آن فعالیت 
روي معادن داخل و خارج از کشــور 
بود. در مالزي روي معادن آهن و طلا 
کار کردیم و در داخل کشور نیز روي 

سنگ هاي قیمتي و نیمه قیمتي.
او مي افزایــد: »زمانــي که رهبر 
معظم انقلاب بحث اکتشاف معادن و 
پرهیز از خام فروشــي و لزوم فرآوري 
مواد معدني را مطــرح کردند ، ورود 
به عرصه فــرآوري به یکي از دغدغه 
هایمان تبدیل شــد. متاسفانه بیشتر 
مــواد معدني ما به صــورت خام و با 
قیمتي بســیار نازل به خارج از کشور 
مي رود. دست به کار شدیم و با تهیه 
تجهیزات و دستگاه هاي گوهرتراشي 
یک کارگاه تأســیس کردیم. در کنار 

آن یک مرکــز پژوهش هاي معدني و 
آموزشگاه فني و حرفه اي براي تولید 
ســنگ هاي قیمتي و نیمه قیمتي و 
زیورآلات ســنتي دایر کردیم. در آن 
مقطع متأســفانه بیشــتر سنگ هاي 
قیمتــي و حتي زیورآلات از کشــور 
تایلند وارد مغازه هاي استان قم مي شد. 
هدف اصلي ما این بود که با خلق ارزش 
افزوده در کشــور اشــتغالزایي کنیم. 
افراد سرپرســت هاي خانوار و تحت 
پوشــش بهزیستي در کانون توجه ما 

قرار داشتند«.
این فعال اقتصاد مقاومتي با بیان 
اینکه شرکت ما با بنیاد شهید و بسیج 
یک تفاهمنامه همکاري امضاء کرده 
اســت افزود: بر اساس این تفاهمنامه 
این دو نهاد افراد واجد شرایط را براي 
آموزش گوهرتراشــي بــه ما معرفي 
مي کنندوما هم به متقاضیان، مهارت 

گوهرتراشــي را مي آموزیــم، پس از 
تکمیــل آموزش، آنها را براي دریافت 
5 میلیون تومان وام قرض الحسنه به 
بانک کارآفرینــي معرفي مي کنیم تا 
دستگاه گوهرتراشي بخرند، خودمان 
مواد اولیه تولید، مثل سنگ عقیق را در 
اختیارشان قرار مي دهیم و در نهایت 
محصول را به صورت تضمیني از آنها 
مي خریم. یعني هنرجویان را حتي بعد 
از پایان دوره آموزشي رها نمي کنیم.«
محمد فراهاني ادامه مي دهد: »به 
این ترتیب هر هنرجو در منزل صاحب 
یک کارگاه گوهرتراشــي مي شــود و 
ماهانه سه میلیون تومان درآمد دارد. 
شرکت ما پس از خرید محصول از زیر 
مجموعه ها، تولیدات انبوه را برندسازي 
مي کند، رکاب آنها را آماده مي کند و 
در بازار به فروش مي رساند. استان قم 
صاحب سه معدن سنگ عقیق بسیار 

عالي و با کیفیت اســت که متأسفانه 
به دلیل عدم ســرمایه گذاري و توجه 
به امر فرآوري در گذشته، دچار رکود 
شده است. تحرکي که در حال حاضر 
در بحث گوهرتراشــي در استان قم 
آغاز شده مي تواند منجر به خروج این 

معادن از رکود شود.«
او دربــاره چگونگــي آمــوزش 
»گوهرتراشي  مي گوید:  گوهرتراشي، 
کار سختي نیســت و همه مي توانند 
طی4 ماه یک گوهر تراش ماهر شوند. 
البتــه هرچقدر افراد ذوق و ســلیقه 
بیشتري به خرج بدهند ارزش محصول 
تولیدي شان بیشتر مي شود و درآمد 
بیشتري کسب مي کنند. هزینه ثبت نام 
در آموزشگاه طبق تعرفه سازمان فني و 
حرفه اي یک میلیون و 50 هزار تومان 
است که طبق تفاهمنامه امضاء شده 
با بنیاد شهید و بسیج به افراد معرفي 

شده توســط این دو نهاد 25 درصد 
تخفیف مي دهیم. در حال حاضر براي 
16 نفر در عرصه گوهرتراشي به صورت 
مستقیم ایجاد شغل کرده ایم که براي 

ما بسیار شیرین است.«
محمد فراهاني که با اســتفاده از 
وام 30 میلیون توماني بسیج سازندگي 
دستگاه هاي گوهر تراشي آموزشگاه را 
تهیه کرده است مي گوید: »زماني که 
از شــغل کارمندي استعفا دادم و به 
همراه دوســتانم عزم تأسیس شرکت 
را داشتیم، سرمایه مان روي هم فقط 
16 میلیون تومان بود. اما امروز ارزش 
مجموعه کارگاه هاي تولیدي، آموزشگاه 
و موزه بالغ بر 4 میلیارد تومان است. 
این رشد سرمایه در عرض کمتر از 4 
ســال به تنهایي نشان دهنده ظرفیت 
فوق العاده زیاد این عرصه براي به دست 

آوردن ارزش افزوده است.«

سرمایه 16 میلیون توماني  یک گوهر تراش طی 4 سال به 4 میلیارد تومان رسید
رئیس مرکز ملی فرش ایران، گفت: 600 هزار قالیباف بیمه نیستند. 

حمید کارگر در گفت وگو با تســنیم، افزود: در حال حاضر اعتبار لازم برای 
بیمه شدن همه قالیبافان مصوب نشده برای همین همه قالیبافان ایران زیرپوشش 

بیمه تامین اجتماعی قرار نگرفته اند و دولت باید در این زمینه تلاش کند.
وی با بیان اینکه به طور تخمینی حدود یک میلیون قالیباف در کشور فعال 
هستند تصریح کرد: از این تعداد حدود 700 هزار نفر قالیباف تمام وقت بوده که 

400 هزار نفر تاکنون بیمه شده اند و مابقی در صف انتظار بیمه هستند.
کارگر ادامه داد: اگر قالیبافان در کارگاه ها و مجتمع های قالیبافی مشــغول 
باشــند براساس قانون کار، حقوق دریافت می کنند اما قالیبافی عمدتا به صورت 
تک بافی خانگی اســت از همین رو 20 درصد سهم کارفرما را دولت می پردازد تا 

از قالیباف خانگی حمایت کند.
رئیس مرکز ملی فرش ایران با اشــاره به اینکه دستمزد قالیبافان درهر شهر 
شمار  متفاوت است تصریح کرد: این تفاوت دستمزد به دلیل تفاوت در نوع قالی، رج 

و زمان صرف شده برای قالی متفاوت است.
به گفته کارگر، فرش ایران در دو دسته بازار سنتی مثل آلمان، ایتالیا، فرانسه، 
آمریکا، چین، ژاپن، لبنان، کویت و قطر هستند و بخشی دیگر بازارهای جدیدی 

مثل روسیه، آفریقا و آمریکای جنوبی فرش ایران را خریداری می کنند.
وی خاطرنشــان کرد: شــورای مزد در قم به صورت سنتی راه اندازی شده و 
مرکز ملی فرش ایران راه اندازی این شــورا را در دیگر استان ها توصیه کرده تا با 
همکاری تشــکل فرش هر استان براساس مدل قم راه اندازی کنند اما هنوز این 

شورای فنی در همه استانها شکل نگرفته است.

مدیرکل راه و شهرسازی تهران:

واحدهای مسکن مهر سال 96 هم تمام نمی شود


